
Zápis ze schůze Ústavu slavistiky FF MU 
konané dne 13. 5. 2024 v učebně A31 v 16:00 hodin 

 
 

Přítomni:  Agapova, Berger, Bumbálková, Gazda, Juříčková, Kalina, Kosi, Krejčová, Kudrjavceva 

Malenová, Kuznietsova, Madecki, Michálek, Pilch, Pospíšil, Przybylski, Reutová, 

Stehlík, Šaur, Štěpánek, Toncrová, Zaňko 

Omluveni:  Barna Krawczyk, Buchtová, Dohnal, Kličak, Krejčí, Stehlíková, Zvyniatskovskyi 

Hosté: Ševečková 

 

 

 
Program schůze 

1. rozpočet ústavu na rok 2024 a konotace z něj vyplývající 

2. počty přihlášených a přijatých do bakalářského studijního programu a počty přihlášených do 
magisterského studijního programu a co z toho pro ústav vyplývá 

3. výuková a publikační činnost (nutnost vypisování předmětů pro více posluchačů, mimovýukový 
čas nutno využít k publikační činnosti) 

4. jednání se studenty: k jednání slouží konzultační hodiny, popř. rozhovory po skončené výuce, 
výjimečně při událostech mimo fakultu 

5. profilové výzkumné okruhy ústavu a ústavní web 

6. informace o doktorském studiu (jednání Studentské komory AS FF MU o doktorském studiu, 
informuje dr. Kalina) 

7. akce ústavu: uskutečněné a budoucí 

8. různé (tvorba fondu pro potřeby ústavu) aj. 

 

Doc. Štěpánek se v úvodu schůze rozloučil se dvěma kolegyněmi a popřál jim do budoucna 
hodně štěstí: dr. Kudrjavceva Malenová z FF odchází, dr. Kuznietsova nastupuje v létě na mateřskou 
dovolenou. 

 

1. Doc Štěpánek informoval o rozpočtu pro rok 2024, který byl pracovištím rozeslán počátkem 
května: 

- v rozpočtu pracoviště chybí cca 1,9 mil. Kč; 
- mj. je znatelný pokles v prostředcích přidělených za publikační činnost, a to i vzhledem ke 

změně metodiky, kterou se zpětnou platností schválil v únoru AS; (publikační činnost se 
hodnotí vždy za posledních 5 let); 

- pokles je dále v počtech studentů a absolventů, výjezdech studentů do zahraničí, zásadní 
je nulová položka Granty, nově se do rozpočtu nezapočítávají výjezdy akademiků do 
zahraničí; 

- naopak nárůst máme v příjezdech zahraničních akademiků a zahraničních studentů. 
 
V této souvislosti doc. Štěpánek zdůraznil, že: 

- publikovat nemusí pouze lektoři, ostatní pracovníci tuto povinnost mají, 
- je třeba se soustavně pokoušet o získání grantů a být jejich nositeli, 



- se do rozpočtu nijak nepromítne organizování akcí, kterých pracovníci ústavu pořádají 
velké množství a které jsou důležitou součástí vědecké práce (vernisáže, propagační 
akce, exkurze apod.); za tuto práci doc. Štěpánek pracovníkům poděkoval a konstatoval, 
že i přes tyto okolnosti na ni nesmíme rezignovat. 

 

Dr. Pilch doplnil, že k určitému propadu ve vyhodnocení publikační činnosti by došlo i bez 
změny metodiky; přesto ale v důsledku zavedení nových pravidel máme za r. 2023 jen 180 bodů 
oproti 1 200 bodům v r. 2022 (!). 

Bylo by tedy dobré publikovat raději méně, ale pouze tam, kde je to doporučeno a vyžadováno. 
- Doc. Štěpánek souhlasí. 
- Dr. Stehlík zdůraznil, že je třeba pečlivě zvažovat, kde se text bude publikovat. 
- Doc. Štěpánek doplnil, že v zahraničí se od tohoto systému už ustupuje, u nás se na něm 

ovšem neustále trvá. 
 

Prof. Pospíšil se vyjádřil k problematice získávání grantů: Žádost musí podat osobnost 
s dobrou publikační činností a současně uznávaný odborník – jen ten má šanci grantový návrh 
prosadit; členy grantového kolektivu pak mohou být i ne tak zkušení kolegové. Určitý problém je v tom, 
že podané návrhy jsou volně dostupné, a tudíž i použitelné někým jiným. 

- Doc. Štěpánek připomněl, že žádosti o granty byly podány, ale bez úspěchu. 
- Dr. Stehlík doplnil, že poměr mezi podanými a získanými granty na FF MU je velmi nízký. 
- Dr. Kalina informoval, že s prof. Zvyniatskovským plánují zažádat o grant, jehož nositelem 

by byl prof. Zvyniatskovskij; 
o doc. Štěpánek zdůraznil, že podklady je třeba mít připraveny už na podzim 2024. 

 

2. Na výzvu doc. Štěpánka informovali garanti jednotlivých programů o počtech studentů 
přihlášených a navržených k přijetí: 

 
- dr. Stehlík (jménem doc. Krejčího) – Jihoslovanská a balkánská studia: 

o 38 přihlášených (41 přihlášek) 
o 10 neuspělo 
o 6 se nedostavilo 
o 18 navrženo na přijetí; 

 

- dr. Madecki – Polská studia: 
o 50 přihlášených 
o 21 navrženo na přijetí (počítá se s cca 80 % skutečně zapsaných) 

 

- dr. Kalina – Ukrajinská studia: 
o 58 přihlášených 
o 22 navrženo na přijetí (18 + 4) 

 

- dr. Šaur – Ruská studia Bc.: 
o 78 přihlášených 
o 46 navrženo na přijetí 

 

- doc. Štěpánek – Slavistika: 
o 10 + 3 

 

- doc. Gazda – Ruská studia Mgr.: 



o 12 
- doc. Gazda – Učitelství RJL: 

o 8 
 

Doc. Štěpánek uvedené počty zhodnotil jako poměrně slušné a zdůraznil, že velmi důležité 
jsou také počty absolventů. 

 

3. Bod č. 3 byl prodiskutován v rámci bodu č. 1. 

 

4. Doc. Štěpánek apeloval na pracovníky, aby pro jednání se studenty přednostně využívali 
konzultační hodiny; mimo výuku a konzultační hodiny je třeba využívat čas pro publikační 
činnost. 
Dr. Šaur upozornil na obezřetnost při neformálních kontaktech se studenty (např. se jedná  

o neformální výuku mimo pracoviště), protože to může vyučujícím způsobit nemalé problémy. 

- To potvrdil i dr. Stehlík, který uvedl nedobré zkušenosti z jiných VŠ. 
 

Vzhledem k nízkému počtu studentů v předmětech nabízených ústavem doc. Štěpánek 

vyzval kolegy, aby uvažovali o vygenerování předmětů, které by zaujaly i studenty jiných fakult 

(i to je jedním z kritérií při tvorbě rozpočtu!). 

- Doc. Krejčová na výzvu doc. Štěpánka připomněla velmi úspěšný předmět z minulých let, 
který se ale nyní nevypisuje; je možné o něm opět uvažovat. 

- Doc. Gazda uvedl, že dobrá zkušenost je tradičně s předmětem Ruština pro neruštináře 
(s cca 100 studenty ročně) a se společnými online předměty o východní Evropě  
(s Prahou a Olomoucí, cca 40 studentů). 

- Dr. Stehlík navrhl, že by se některé předměty mohly nabídnout jako předměty B do jiných 
plánů; nutná je ale vždy individuální domluva s kolegy z dotyčných ústavů. 

- Dr. Kalina konstatoval zvýšený zájem o ukrajinštinu; nyní jsou tři seminární skupiny, 
z toho v jedné probíhá výuka v angličtině, což je také důležité z hlediska tvorby rozpočtu. 

o Doc. Štěpánek doplnil, že se jedná o atribut Erasmus. 
o Dr. Šaur upřesnil, že tato výuka v angličtině ovšem může ovlivnit náš rozpočet až 

v dalším období, a uvedl, že podobně cizojazyčná výuka probíhá v rámci projektu 
CORE. 

 

5. Dr. Stehlík informoval, že je připraveno všech 5 profilových výzkumných okruhů, už jsou hotové 
i překlady do angličtiny, Mgr. Michálek nyní podklady zpracovává pro web. 

Probíhá ještě kontrola a doplňování bibliografie – dr. Stehlík vyzval kolegy, aby své 
podklady znovu zkontrolovali a zvážili, zda není možné je doplnit; poté budou informace 
umístěny na web. 

Webové stránky jsou nyní dosti zastaralé, bude se pracovat na jejich pročištění a 

sjednocení, hotovo by mělo být do konce června 2024. 

- Doc. Gazda doplnil informaci ze schůzky garantů s proděkankami Burešovou a 
Jastrzembskou (13. 5. 2024): uchazečům o doktorské studium by na webu měly být 
přístupné informace o vědeckém zaměření pracoviště. 

o Dr. Stehlík potvrdil, že na web budou umístěny patřičné odkazy. 
o Dr. Agapova v souvislosti s aktualizací webových stránek připomněla nutnost 

aktualizace také stránek časopisu Opera slavica, protože jejich aktuální podoba 
je nutná pro komunikaci s přispěvateli. 

▪ Dr. Madecki potvrdil, že na aktualizaci se průběžně pracuje. 



▪ Doc. Štěpánek apeloval na co nejrychlejší dokončení aktualizace. – 
ÚKOL 

 

6. Na výzvu doc. Štěpánka informoval dr. Kalina o schůzce Studentské komory AS FF MU konané 
dne 29. 4. 2024 a věnované doktorskému studiu: 

• název schůzky byl „Na křižovatce“; 

• informace přednesené studenty: 
o doktorandům zabírá doktorské studium až 20 hodin týdně, dostávají málo peněz, 

mají špatný kariérní výhled (nemají žádnou jistotu, že budou moci pracovat na 
svém akademickém pracovišti); 

• další informace: 
o u doktorského studia je velká neúspěšnost, až 50 % doktorandů studium 

nedokončí; 
o za úspěšné lze považovat pouze studium, které je ukončeno za 4 roky; studium 

delší, byť s excelentním výsledkem, je hodnoceno jako neúspěšné; 
o velmi důležité jsou zahraniční pobyty doktorandů; 
o změní se struktura přijímacího řízení do doktorského studia (viz dále  

doc. Gazda); 
o stipendium doktorandů bude moci být jen 12 000,- Kč/měsíc, pokud by zbývající 

část student dostal ve formě pracovního úvazku na pracovišti; jinak se počítá se 
stipendiem ve výši 16 000,- Kč. 

 

- Doc. Gazda doplnil informace ze schůzky garantů doktorského studia (13. 5. 2024): 

• připravuje se změna přijímacího řízení do doktorského studia – řízení bude 
dvoukolové, v 1. kole proběhne posouzení papírových podkladů, na základě 
toho budou do 2. kola přizváni jen uchazeči s potenciálem úspěšnosti; 

• koncem května 2024 obdrží garanti od proděkanky Jastrzembské podklady, 
které budou připomínkovat, jejich připomínky budou zohledněny. 
 

- Doc. Štěpánek upozornil, že garanti všech oborů musí každoročně vykazovat publikační 
činnost. 

Dále uvedl, že do doktorského studia jsou přihlášeni pouze uchazeči o programy 
Slovanské literatury a Slovanské jazyky. 

• Doc. Gazda doplnil, že přijímací řízení proběhne 21. 6. 2024. 
Doc. Štěpánek dále informoval, že stále nevíme, jak budou doktorandi financováni. 

• Dr. Šaur zopakoval, že aktuálně jde o měsíční stipendium ve výši  
16.000,- Kč/měsíc, resp. 12.000,- Kč/měsíc + dorovnání ve formě úvazku; 
předpoklad je, že výše stipendií poroste; důležité je nyní přijetí vysokoškolského 
zákona. 

• Doc. Gazda navrhl kompromisní řešení – přijmout studenty do kombinované 
formy studia a schopné a perspektivní doktorandy pak navrhnout na přestup do 
prezenčního studia. 

 

7. Doc. Štěpánek zopakoval, jaké akce byly plánovány na jarní semestr, a konstatoval, že všechny 
akce se uskutečnily. Pracovníci doplnili některé informace – dr. Madecki o polonistice a nově 
vydané publikaci, doc. Gazda o 11 úspěšných absolventech kurzu rusistů. 

Doc. Štěpánek dále u připomněl akce, které teprve proběhnou – konference Regiony a 
regionalismus v České republice a Polsku (Žďár n. S., informoval dr. Madecki) a workshopy 
organizované prof. Pospíšilem (viz Příloha č. 3 k zápisu z porady ÚS dne 4. 3. 2024). 

 
 

• Doc. Gazda doplnil, že se uskutečnily dvě přednášky prof. Petkové ze Sofie. 



• Dr. Kalina doplnil, že se uskutečnily dvě přednášky N. Vobur ze Lvova. 

• Dr. Stehlík doplnil, že Ústav slavistiky navštívila skupina 42 studentů ze Zadaru 
(Chorvatsko); 
o dr. Pilch informoval o programu návštěvy; dále uvedl, že se akce 

zúčastnil pouze jeden náš student (!); chorvatští hosté nabídli reciproční účast; pro 
studenty byl také vypsán předmět a online přednáška, za které obdrželi po  
3 kreditech (znamená to důležitý parametr pro příští rozpočet ÚS). 

 

Doc. Štěpánek vyzval kolegy, aby sekretářce ústavu zaslali informaci o budoucích plánovaných 
akcích. (Přehled bude přílohou k tomuto zápisu.) – ÚKOL 

 
Pracovníci uvedli akce, o nichž už vědí: 

- doc. Štěpánek: kolokvium Brno–Bělehrad (8. 10. 2024) 
(https://slavistika.phil.muni.cz/aktualne/aktuality/pozvanka-na-kolokvium-brno-belehrad-2024); 

- doc. Krejčová: akce pro studenty tlumočnictví (návštěva soudu, hosté z celní správy) – termíny 
budou známy až v září 2024; 

- doc. Gazda: doktorandská konference v rámci spolupráce brněnské, olomoucké a pražské 
rusistiky, za ÚS se zúčastní 5 doktorandů; 

- dr. Madecki: setkání zástupců polonistik z ČR (14. 11. 2024); 
- dr. Stehlík: akce k 25 letům kroatistiky na ÚS a u příležitosti 10. kroatistických setkání 

(organizují doc. Krejčí a dr. Stehlík); 

• pro tuto akci je třeba rezervovat místnost, ideálně D51 (zasedací místnost 
děkanátu je malá); 
o rezervaci zařídí Mgr. Michálek, resp. postup rezervace je uveden na 

Portálu pro zaměstnance FF MU (připomněl dr. Šaur). 

 

8. Různé: 
- Mgr. Michálek připomněl kolegům, aby mu poslali své preference na výuku; 
- dr. Stehlík se dotázal, zda podmínka pro úspěšné ukončení doktorského studia v termínu do 

4 let je návrhem, anebo je někde zakotvena; 

• doc. Štěpánek o tom zjistí podrobnosti na zasedání AS; 
- na podnět Mgr. Toncrové pracovníci jednali o případném založení fondu pro potřeby ústavu; 

většinově byla přijata varianta procentního podílu ze mzdy (21 hlasujících, z toho 13 pro 
variantu procentního podílu ze mzdy, 4 pro částku 100,- Kč/měsíčně pro všechny, 4 se zdrželi 
hlasování); (poznámka: přijaté řešení vyžaduje ještě upřesnění, bude řešeno mimo schůzi 
ÚS). 
 

 

V Brně dne 13. 5. 2024   zapsala: Mgr. Šárka Toncrová 

   kontroloval, doplnil a schválil:  doc. PhDr. Václav Štěpánek, Ph.D. 

doplnili: pracovníci Ústavu slavistiky FF MU 

https://slavistika.phil.muni.cz/aktualne/aktuality/pozvanka-na-kolokvium-brno-belehrad-2024

